
 
سینمــا

 حضور سینماگران ایرانی 
در »تاشکند«

سیزدهمین دوره جشنواره فیلم تاشکند 
معروف به »مروارید جاده  ابریشم« بانمایش 
فیلم هایی از آسیا، آفریقا و آمریکای لاتین، پس 
از چند سال وقفه و با حمایت رئیس جمهور 
ازبکستان احیا شد. این جشنواره که بخشی از 
آن به »روزهای سینمای ایران« اختصاص دارد، 
درقالب جشنواره  جشنواره ها از تاریخ ۲۹سپتامبر 
آغاز به کار کرد و تا ۳ اکتبر ۲۰۲۱ )۷ تا ۱۱ مهر( 
در شهرهای تاشکند، جیزه، سمرقند، بخارا، 
خیوا و  کوکند ادامه خواهد داشت. از سینمای 
ایران فیلم هایی در بخش »روزهای سینمای 
ایران« حضور داشتند که از آن جمله می توان 
به فیلم های »برگ جان« به  کارگردانی ابراهیم 
مختاری، »مادری« به کارگردانی رقیه توکلی، 
»ویلایی ها« به کارگردانی منیر قیدی، »قطار آن 
شب« به کارگردانی حمیدرضا قطبی، »مُرده خور« 
به کارگردانی صادق صادق دقیقی، »سارا و آیدا« 
به کارگردانی مازیار میری، »مسیرمعکوس« به 
کارگردانی ابوالفضل جلیلی، »رویای سهراب« 
به کارگردانی علی قوی تن و »شب اول هجده 
سالگی« به کارگردانی حامد تهرانی اشاره کرد؛ِ 
آثاری با درون مایه و موضوع صلح، روشنگری و 
پیشرفت که با تم وشعار امسال جشنواره فیلم 
تاشکند هماهنگ بودند. فردوس عبدوخلیکف 
دبیر جشنواره و مدیر ازبک فیلم، در دیدار 
نمایندگان سینمای ایران، هدف اصلی این 
جشنواره را تحکیم و توسعه روابط بین الملل 
در زمینه سینما، تقویت سینمای ملی و تبادل 
اطلاعات از راه دعوت فیلم های برگزیده  کشورهای 
مختلف دانست و گفت: در همین راستا در این 
دوره فیلم های عموما موفق جشنواره های مطرح 
جهانی برگزیده و دعوت  شدند و در این میان برای 
نخستین بار بخشی ویژه به روزهای سینمای ایران 
اختصاص یافت که نشانگر اهمیت سینمای نوین 
ایران برای ماست. عبدوخلیکف حضور هنرمندان 
ایرانی در این جشنواره را با اهمیت توصیف کرد 
و افزود: توسعه و تقویت همکاری های سینمایی 
ازبکستان و ایران، مورد توجه ماست و ادامه 
گفت وگوهای سینمایی و فرهنگی بین دو کشور 
در اولویت قرار دارد. علیرضا تابش مدیرعامل بنیاد 
سینمایی فارابی نیز در این دیدار گفت: ایران و 
ازبکستان پیوندهای فرهنگی مستحکمی دارند 
که هنر سینما می تواند آن را در دنیای معاصر و 
با زبانی متفاوت به تصویر بکشد و همکاری های 
بین جشنواره ای، تولید مشترک، تبادل دانش 
سینمایی و گفت وگوهای بین فرهنگی، این 
ارتباط را مستحکم تر خواهد ساخت. وی با 
تشکر از »ازبک فیلم« برای دعوت ویژه از هیات 
سینمایی ایران افزود: همکاری با کشورهای 
آسیای میانه و کشورهای اسلامی مورد توجه 
ماست، چرا که معتقدیم سینمای آسیا می تواند 
چشم اندازهای جدیدی برای سینمای امروز 
دنیا خلق کند و همکاری سینماگران آسیایی 
به خصوص کشورهای ایران و ازبکستان که دارای 
میراث و ریشه های تاریخی مشترک هستند، از 

اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
 نقش سینما در گسترش دیپلماسی 

تابش برپایــی سالانــه جشن نوروز، سابقه 
تجاری، آثار قابل توجه دانشمندان، حکما و 
هنرمندان این سرزمین ها و وجود میراث معنوی 
مشترک در شهرهای بخارا، سمرقند، تاشکند 
و خراسان، نیشابور، شیراز، نیشابور و اصفهان 
و… را برای هنرمندان ایران فرصتی مغتنم 
برای خلق داستان های جذاب سینمایی دانست 
که با همکاری هنرمندان سینمای ازبکستان و 
حمایت های دو دولت ایران و ازبکستان میسر 
می شود. در این دیدار »محمدمهدی عسگرپور« 
نیز با تبریک احیا و برگزاری مجدد جشنواره 
فیلم تاشکند، گفت: سینمای ازبکستان در 
ایران معرفی شده و طی سال های ۲۰۱۹ تا 
۲۰۲۱ آثاری از سینماگران معاصر ازبکستان 
در جشنواره جهانی فیلم فجر به نمایش درآمده 
است. همچنین مرور فیلم های ایرانی در بخش 
ویژه سینمای امروز ایران، در جشنواره فیلم 
تاشکند و گفت وگوی رو در روی سینماگران 
ایرانی با مخاطبان دارای اهمیت است. وی تاکید 
کرد: سینما در گسترش دیپلماسی عمومی 
نقش به سزایی دارد و ایران و ازبکستان از این 
دریچه، به مردم کشورهای خود و جهان پیام 
متفاوتی را منتقل می کنند. این دوره از جشنواره 
متنوعی همچون  تاشکنداز بخش های  فیلم 
جشنواره  فیلم جوانان تحت عنوان نسل نوین 
جاده  معظم ابریشم، مروری بر آثار سینمای 
کلاسیک ازبکستان، بازار بین المللی فیلم تحت 
عنوان بازار فیلم جاده ی ابریشم، هفته  سینمای 
استعدادهای جوان، بخش ویژه روزهای سینمای 
ایران، افتتاح کاخ سینمایی ازبکستان، معرفی 
استودیوی به روزشده  فیلمسازی ازبک فیلم، 
برگزاری کارگاه های آموزشی و مسترکلاس 
توسط اساتید بین المللی برای مخاطبین جوان 
جشنواره، افتتاح آکادمی فیلم ازبکستان، آغاز 
به کار مدارس تخصصی سینمایی در تاشکند 
کوکند،  بخارا، سمرقند،  اصلی  شهر  پنج  و 
خیوا و نوکاس تشکیل می شود. علیرضا تابش 
مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی و دبیر جشنواره 
بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان اصفهان، 
محمدمهدی عسگرپور دبیر جشنواره جهانی 
فیلم فجر، به همراه جمعی از کارگردانان سینمای 
ایران، مهمانان ویژه این جشنواره بودند. ابراهیم 
مختاری نیز در این جشنواره مسترکلاسی 
تحت عنوان رابطه متقابل سینمای مستند و 
سینمای داستانی داشت و فیلم های برگ جان و 
زعفران از این کارگردان در جشنواره به نمایش در 
آمد. نکته حائز اهمیت در این رویداد سینمایی، 
نمایش فیلم های ایرانی در سینماهای میزبان آثار 
جشنواره در شهرهای تاشکند، سمرقند و جیزه 
بود که با عزیمت فیلمسازان ایرانی به این شهرها 
و حضور همزمان در کنار مخاطبان جشنواره، 

رخ داد.

مدیرعامل موسسه هنرمندان پیشکسوت، 
با اعلام اینکه خود او نیز به کرونا مبتلا شده 
است، از خارج شدن عزت ا... مهرآوران از حالت 
خواب مصنوعی خبر داد. نیکنام حسینی پور از 
مثبت شدن تست کرونای خودش خبر داده و 
عنوان کرد: خداراشکر حالم خوب است و در 
خانه مراحل درمان را طی می کنم. او در پاسخ 
به این پرسش که در زمان بستری شدن هر یک 
از هنرمندان پیشکسوت به بیمارستان رفته 
است یا نه؟ عنوان کرد: بله؛ وقتی هنرمندان 
بستری می شدند کم و بیش به بیمارستان ها 
سرمی زدم، رعایت می کردم ولی می رفتم 
تا روحیه شان بهتر شود؛ البته تاکنون به 
آقای مهرآوران سر نزده ام اما همکارانمام 
به عیادتش رفته اند. مدیرعامل موسسه 
هنرمندان پیشکسوت، درباره آخرین خبری 
که درباره وضعیت جسمی عزت ا... مهرآوران 
به دستش رسیده، گفت: همسرشان گفتند 
کمی وضعیت ریه هایشان بهتر شده و دکترها 
گفتند وضعیتش که بهتر شود شلنگی که 
برای سهولت در تنفس داخل نای شده بود 
را خارج می کنند. از حالت خواب مصنوعی 
خارج شده اند و غذا هم به ایشان می دهند که 
خداراشکر غذا را پس نزده اند. مقاومت بدنشان 

کمی بالا رفته است.

آخرین وضعیت 
»عزت ا... مهرآوران«

بهروز غریب پور قصد دارد از نیمه دوم مهر 
سالجاری کارگاه آموزشی هنر »اپرا« را در ۲ 
دوره مقدماتی و عالی برگزار کند. این نویسنده 
و کارگردان تئاتر و اپراهای عروسکی گروه 
تئاتر »آران« درباره جدیدترین فعالیت های 
مدنظر خود در زمینه آموزش تئاتر، گفت: از 
نیمه دوم مهر سالجاری برگزاری کارگاه هنر 
»اپرا« را آغاز می کنم که خواسته بسیاری از 
علاقه مندان به »اپرا« بوده است. وی درباره 
واحدهای موردنظر آموزشی در کارگاه هنر 
»اپرا«، توضیح داد: دور مقدماتی این کارگاه 
شناخت همه جانبه اپرا و آموزش نوشتن 
»لیبرتو« یا متن برای اپرا می پردازد. دوره دوم 
یا دوره عالی این کارگاه هم به مقوله آموزش 
کارگردانی و آهنگسازی برای اپرای عروسکی 
و زنده اختصاص دارد. غریب پور با اشاره به 
اینکه معضل متن در تاریخ اپرای جهان همواره 
وجود داشته، تاکیدکرد: معضل کمبود متن 
اپرا در تاریخ داستان های مفصل داشته و 
چهره ای چون بتهوون هم تنها توانسته یک 
متن برای اپرا بنویسد. در ایران هم با این 

معضل مواجه هستیم.

»جنایت بی دقت« به کارگردانی شهرام 
مکری در ادامه حضور بین المللی در بخش 
رقابتی دهمین جشنواره »Olhar« در برزیل 
به نمایش در می آید. »آناسوزا« از مدیران 
جشنواره بین المللی ساندنس ریاست هیات 
داوران این جشنواره را بر عهده دارد که از ٦ 
تا ۱٤ اکتبر برابر با ۱٥ تا ۲۳ مهر برپا می شود. 
این رویداد سینمایی سال گذشته به دلیل 
همه گیری کرونا به شکل انلاین برگزار شده 
بود، اما در این دوره که به صورت فیزیکی و با 
حضور تماشاگران برپا می شود، بخش بهترین 
فیلم از نگاه مخاطبان بار دیگر به جشنواره 
بازگردانده  شده است و همچنین »جنایت 
»نگاه نو« جشنواره  بخش  در  بی  دقت« 
با فیلم هایی از کشورهای آلمان، آمریکا، 
آرژانتین، روسیه،  برزیل و... رقابت می کند. 
نسرین میرشب از کمپانی »دریم .لب«  پخش 
بین المللی »جنایت بی دقت« را برعهده دارد. 
این فیلم محصول »موسسه فرهنگی هنری 
کارنامه« به تهیه کنندگی نگار اسکندرفر 
است.  »جنایت بی دقت« سال گذشته و در 
جشنواره ونیز اولین نمایش بین المللی اش 
را تجربه کرد و پس از آن در ده ها جشنواره 
روی پرده رفته و این نمایش ها همچنان 
ادامه دارد. نگار اسکندرفر امیدوار است که با 
بهترشدن شرایط همه گیری کرونا در کشور و 
رونق دوباره سالن های سینما، بتوان »جنایت 
بی دقت« را پاییز امسال در ایران به نمایش 
عموم گذاشت. پخش داخلی فیلم را شرکت 

نمایش گستران در اختیار دارد.

 کارگاه هنر »اپرا« 
برگزار می شود

 »جنایت بی دقت« 
به برزیل می رود

رو بــه رو
پویان کفیلی: 

 مطالبات سلبریتی ها 
مطالبه همه سینما نیست

رئیس انجمن دستیاران فیلمبردار سینما معتقد است مطالبات 
سلبریتی ها نباید تبدیل به مطالبه سینماگران شود. پویان کفیلی 
گفت: مدتی پیش، اتحادیه تهیه کنندگان بیانیه ای را صادر کردند 
که در آن به ۷ اولویت اصلی سینمای ایران که از نظر این صنف 
باید از سوی دولت موردتوجه قرار می گرفت، اشاره شد که از 
جمله این موارد می توان به حذف پروانه ساخت، لغومالیات، عدم 
تخصیص بودجه به سفارشات دولتی، بهینه سازی سامانه های 
الکترونیکی، نمایش فیلم های خارجی، صندوق حمایت از 
پژوهش و زیرساخت های سینما و بازگشت نظارت برمحتوای 
نمایش خانگی به ارشاد اشاره کرد. وی بیان کرد: مساله این است 
که معمولا در دیدارهای سینماگران و مسئولان دولتی و انتشار 
بیانیه های مختلف، افراد معروف و مشهورتر در سینما حضور دارند 
و بر همین اساس مطالباتی که مطرح می شود الزاما مطالبات طبقه 
تهیدست عرصه فرهنگ و هنر نیست. هرچند بعداز اظهاراتی که از 
سوی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره سینما مطرح شد، برخی 
از صنوف سینمایی بیانیه هایی را صادر کردند، اما در نهایت خانه 
سینما ابراز امیدواری کرد که به یک تعاملی با مدیران دولتی برسد. 
رئیس انجمن دستیاران فیلمبردار سینما ادامه داد: در واقع بیشتر 
دیدارها و بیانیه هایی که صادر می شود از سوی تهیه کنندگان، 
کارگردانان و سلبریتی هاست که بی شک مطالبات این گروه از 
سینماگران با خواسته ها و نیازهای دیگر گروه های سینمایی 
متفاوت است، باید این را بپذیریم که سینما یک صنعت است 
و در این صنعت ۲ طرف وجود دارد یکی کارفرما که در سینما 
همان تهیه کننده است و طرف دیگر کارگر که شامل عوامل پشت 
صحنه می شود. همچنین باید این مساله را به خاطر داشته باشیم 
که کارفرما نسبت به کارگر یکسری وظایف و مسئولیت ها دارد که 
باید آن را عملی کند. وی تاکید کرد: براساس بیانیه ای که از سوی 
اتحادیه تهیه کنندگان صادر شده است، اولویت های کارفرمایی 
مورد توجه قرار گرفته و اولویت های دیگر صنوف سینمایی که 
در تعریف شغلی در دسته کارگری قرار گرفته اند، نادیده گرفته 
شده است. با همین روند زمانی که سینماگران با رئیس مجلس 
شورای اسلامی دیدار می کند، اولویت های سینمایی به مسائلی 
چون مالیات، تشکیل کارگروه برای حل معضلات سینما و بیمه 

تقلیل پیدا می کند.
 مشکلات سینماگران 

کفیلی با اشاره به اینکه سینمای ایران در حال حاضر معضلات و 
مشکلات بسیاری دارد که باید مورد توجه قرار گیرد، گفت: یکی از 
مواردی که معمولا در بحث مشکلات سینماگران مطرح می شود، 
مساله لغو مالیات ناعادلانه است این در حالی است که این مساله 
مشکل همه اعضای خانه سینما نیست، چرا که سطح درآمد 
آنها به اندازه ای نیست که براساس قانون فعلی مالیات، مشمول 
پرداخت مالیات شوند. در واقع بسیاری از افرادی که در حوزه 
سینما فعالیت می کنند، دستمزدشان به آن سطحی نمی رسد که 
بخواهند مالیات پرداخت کنند. در چنین شرایطی نفع لغو مالیات 
سینماگران بیشتر به دهک های بالا می رسد، یعنی کسانی که 
دستمزد و درآمدهای بسیار بالایی دارند. وی ادامه داد: مساله دیگر 
راه اندازی صندوق حمایت از پژوهش و زیرساخت های سینما است، 
معنای زیرساخت و پژوهش چیست؟ باید به این امر توجه کرد که 
مشکلات اقتصادی و معیشتی سینماگران مورد توجه قرار گیرد و 
شرایطی فراهم شود که زندگی برای آنها سهل شده و یا حداقل با 
توجه به اینکه بسیاری از اقشار کم درآمد سینما به دلیل مشکلات 
اقتصادی اطراف تهران زندگی می کنند و با سختی های بسیاری در 
پروژه های مختلف حضور پیدا می کنند، امکانات مناسبی فراهم 
شود، به همین دلیل باید روشن شود که مساله زیرساخت سینما از 
منظر اتحادیه تهیه کنندگان چیست؟ این فعال صنفی تاکید کرد: 
بحث پروانه ساخت از دیگر مواردی است که به آن اشاره شده است، 
در حال حاضر با توجه به اینکه پروانه ساخت فیلم ها زیرنظر وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی صادر می شود حقوق بسیاری از عوامل 
رعایت نمی شود. حال تصور کنید روند پروانه ساخت به اتحادیه 
تهیه کنندگان سپرده شود، اتحادیه ای که همچنان قرارداد تیپ 
را بعد از گذشت ۲ سال هنوز تأیید نکرده اند، چرا که این قرارداد 
می تواند نافی منافع آنها باشد. کفیلی در پایان گفت: معتقدم نباید 
مطالبات سلبریتی ها تبدیل به مطالبه بدنه سینما شود، ما مطالبات 
دیگری داریم که شامل تشکیل صندوق بازنشستگی هنرمندان، 
افزایش پایه حقوق براساس تعداد سال های کار، یکسان شدن 

قراردادها و پرداخت ها است که باید مورد توجه قرار گیرد.

خبــر
بنیاد »ایرج زند« افتتاح می شود

بنیاد »ایرج زند« نقاش و مجسمه ساز فقید از روز جمعه 
شانزدهم مهرماه ۱٤۰۰ در مراسمی با حضور هنرمندان آغاز 
به کار می کند. بازدید برای عموم نیز از ۱۸ مهرماه میسر خواهد 
بود. این بنیاد با مدیریت مانی زند آغاز به کار کرده است. سایه 
بریمانی، همسر زند و عضو هیات مدیره بنیاد درباره تاسیس و 
مراسم افتتاح گفت: پس از درگذشت ایرج زند در سال ۱۳۸٥ 
به فکر تاسیس بنیادی افتادیم تا مجموعه آثار او را گردآوری 
کنیم و از سوی دیگر بتوانیم به لحاظ حقوقی از مالکیت آثار 
ایرج زند هم صیانت کنیم. بهترین زمان برای تاسیس بنیاد 
در همین زمان است زیرا نسلی که ایرج با آنها در ارتباط 
بود و همچنین نسل بعد از او همچنان حضور دارند و فعال 
هستند. درحالی که نسل های بعد از ایرج شاید بسیار کمتر او 
را بشناسند و اگر تاسیس بنیاد به سال های بعد موکول می شد 
دیگر ارتباطی میان ما و طیف جدید هنرمندان وجود نداشت. 
پیوستگی عاطفی که ایرج با این دو نسل داشت با تاسیس بنیاد 
می تواند شکل بهتری بگیرد. مدیر بنیاد ایرج زند درباره اهداف 
شکل گیری بنیاد افزود: یکی از اهداف بنیادهای هنرمندان 
در سراسر جهان جلوگیری از کپی آثار و تعیین اصالت آثار 
است. یکی از فعالیت های مهم بنیاد ایجاد آرشیو اصولی و 
صحیح آثار و شناسنامه دارشدن و ثبت حقوقی آنهاست. وی 
افزود: کار دیگری که بنیاد می تواند انجام دهد گسترش هنر 
آن هنرمند در میان مردم است. وقتی یک اثر اصل از هنرمند 
فروخته شده و وارد خانه شخص دیگری می شود، این اثر کاملا 
متعلق به اوست و هیچ کس دیگری نمی تواند آن را ببیند یا 
داشته باشد. اما من فکر می کنم بنیاد می تواند آثاری که در 
اختیار دارد به شکل های دیگری مانند پوستر یا نمونه های 
حجمی و... در اختیار مردم قرار دهد تا آنها نیز از دیدن این 

کارها بهره مند شوند. 
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جشنواره فیلــم زوریخ ۲۰۲۱ با معرفی 
برندگانش به کار خود خاتمه داد و از »قصیده 
گاوسفید« در بخش بهترین فیلم قدردانی کرد. 
هفدهمین جشنواره فیلم زوریخ برندگانش 
را معرفی کرد و »یک کیارا« ساخته جوناس 
کارپینانو و »لا .میف« ساخته فرد بیلیف را 
به عنوان برندگانش در ۲ بخش رقابتی داستانی 
معرفی کرد. هیات داوران به ریاست دانیل برول 
»یک کیارا« را به عنوان بهترین فیلم جشنواره 
انتخاب کردند. این فیلم که محصول مشترک 
ایتالیا، فرانسه، سوئد و دانمارک است و درباره 
دختر نوجوانی است که در شهری کاراییبی 
متوجه می شود پدرش درگیر کارهای مجرمانه 
است. هیات داوران از این فیلم به عنوان فیلمی 
با سنت های نورآلیستی یاد کرد و بازی بازیگران 
فیلم را ستود. در این بخش از فیلم »قصیده 

گاوسفید« ساخته بهتاش صناعی ها و مریم 
مقدم و نیز فیلم »جوکی« ساخته کلینت بنتلی 
که برنده جایزه ساندنس شده بود، قدردانی 
ویژه به عمل آمد. در بخش رقابتی فوکوس 
نیزکه بر فیلم هایی از سوییس، آلمان و اتریش 
متمرکز است، »لا میف« ساخته بیلاف بهترین 
فیلم شد و تقدیر ویژه از »فراتر از تیترها« 
ساخته دانیل آندرآس زاگر به عمل آمد. در 
بخش رقابتی مستند به ریاست آصف کاپادیا 
»زندگی ایوانا« ساخته رناتو بورایو سرانو برترین 
فیلم شناخته شد. در این بخش از »من آزاد 
هستم« ساخته لوری پورتیه و »دختران« 
ساخته هوگیر هیروری تقدیر شد. »توپیای 
جوان« ساخته دنیس استرومر هم فیلم منتخب 
مخاطبان خوانده شد. »لامیف« همچنین 
جایزه کلیساهای زوریخ را هم برد و جایزه فیلم 

علمی به »همه نور، همه جا« ساخته تئو آنتونی 
رسید. در این جشنواره امسال از شارون استون 
با اهدای جایزه آیکون طلایی تجلیل شد و جایزه 
»تجلیل از…« به پائولو سورنتیو اهدا شد. از پل 
شریدر نیز همراه با نمایش جدیدترین فیلمش 
»کارت شمار« برای یک عمر دستاورد هنری 

تجلیل شد.

دبیــر دوازدهمــین دوره  جوایز آکادمی 
انجمن فیلم کوتاه ایران ابراز امیدواری کرد که 
با واکسیناسیون گسترده شرایط برای انجام 
داوری و برگزاری حضوری این رویداد فراهم 
شود. مرجان اشرفی زاده بیان کرد: طبیعتا 
برنامه ریزی ها در همه سطوح منوط به وضعیت 
کرونا و تصمیم گیری های کلی در ستاد ملی 
مبارزه با کروناست. اگر شرایط اجازه دهد طبیعتا 
ترجیح می دهیم بخشی از سیستم آکادمی و 
داوری را به صورت همزمان حضوری و آنلاین 
و نیز مراسم اهدای جوایز را به صورت حضوری 
برگزار کنیم، اما در حال حاضر نمــی توان در 
این مورد تصمیم گیری قطعی کرد و تا وقتی که 
واکسیناسیون حداکثری انجام شود باید منتظر 
بمانیم. او افزود: با این حال فعلا قطعی است که 
بخشی از مراحل انتخاب و داوری اولیه به صورت 
آنلاین خواهد بود و درباره داوری نهایی که بین 
نامزدهای رشته های مختلف اتفاق می افتد و نیز 
اهدای جوایز باید زمان بگذرد تا براساس شرایط 
تصمیم گیری کنیم و اطمینان داشته باشیم که 

برگزاری حضوری خطری برای کسی نخواهد 
داشت.

 امیدوارم سکاندار خوبی باشم
این فیلمساز درباره اینکه برخلاف فراخوان که 
دبیر باید یکماه پیش از انتشار فراخوان انتخاب 
شود، او پس از انتشار فراخوان معرفی شده و 
چطور قرار است کارها را پیش ببرد؟ توضیح داد: 
واقعیت این است که تمام اتفاق های مربوط به 
صنف به دلیل شرایط کرونایی  دستخوش تغییرات 
و مسائلی شد و قرار بر این بود خیلی زودتر از 
اینها انتخابات جدید هیات مدیره برگزار شود، 
اما به دلیل همان وضعیت کرونا تاکنون میسر 
نشده است؛ بنابراین دوستان )در هیات مدیره( 
که منتظر بودند تا شاید اتفاق تازه ای رخ دهد 
و دوازدهمین دوره جوایز و انتخاب دبیر آن 
به هیات مدیــره جدید موکول شود، تصمیم 
گرفتند با توجه به زمان و فرصتی که در حال 
از دست رفتن بود، سریع تر این انتخاب انجام 
شود و امیدوارم من سکاندار خوبی برای صنف 
باشم و تلاش هایی که در ۱۱ دوره قبل با کمک 
اعضا اتفاق افتاده ادامه داشته باشد. اشرفی زاده 
خاطرنشان کرد: اتفاقی که در این صنف تلاش 
می شود به سمت آن برویم این است که یک 
ماجرای پایدار و برمبنای آیین نامه اتفاق بیفتد. 
البته در این سال ها تغییراتی را در این رویداد 
شاهد بوده ایم، اما خیلی منوط به دبیر هر دور 
نبوده چون گروهی داریم که آیین نامه را بازبینی 
و مصوب می کند و هر دبیری که بیاید موظف و 

مکلف است آیین نامه جوایز را اجرا کند. بنابراین 
شاید تغییراتی فقط در جزئیات رخ دهد. به نظرم 
اتفاقات فرهنگی اگر به همین سمت بروند که 
قائم به فرد نباشند و براساس یک جریان و اصول 
پیش روند نتیجه خوبی خواهد داشت تا اگر افراد 
جابه جا شدند، تغییرات عجیب پیش نیاید. او 
اضافه کرد: از دبیر جوایز آکادمی انجمن فیلم 
کوتاه انتظار می رود که پاسدار و امین اجرای 
آیین نامه باشد، ضمن اینکه طبیعتا هر دبیری 
ممکن است در حدود اختیارات خود باسلیقه، 
توان و سواد وارتباطاتش امکاناتی را اضافه کند 
که من امیدوارم در چارچوب آیین نامه اتفاقات 
خوشایندی را رقم بزنم. مرجان اشرفی زاده دانش 
آموخته  کارگردانی سینما و ادبیات نمایشی در 
مقطع کارشناسی ارشد از دانشکده سینما- تئاتر 
دانشگاه هنر است و نویسندگی و کارگردانی 
فیلم های کوتاه »آن بالا کنار جاده«، »از منهای 
یک«، »فصل هفتم«، »یده« و »خوندش«، فیلم 
بلند سینمایی »آبجــی« و ساخت چند فیلم و 
سریال تلویزیونی را در کارنامه خود دارد. ثبت نام 
آثار متقاضی شرکت در جوایز آکادمی انجمن 
فیلم کوتاه ایران از تاریخ ۲۰ مهرماه آغاز خواهد 
شد و علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر 
و مطالعه  مقررات و آیین نامه »جوایز ایسفا« 
می توانند به سایت رسمی انجمن فیلم کوتاه ایران 
مراجعه کنند. مراسم اهدای جوایز دوازدهمین 
دوره  جوایز آکادمی فیلم کوتاه ایران در هفته  

پایانی فروردین ماه ۱٤۰۱ برگزار خواهد شد.

جشنواره »زوریخ« برندگانش را شناخت

قدردانی از »قصیده گاو سفید«

جوایز آکادمی انجمن فیلم کوتاه در انتظار کاهش کرونا

محمدحسین مهدویان:

 بازهم سریال 
می سازم

کارگــردان »زخــم کاری« کــه به تازگــی 
پخش مجموعه اش از شبکه نمایش خانگی به 
پایان رسیده است، با حضور در برنامه آپارات 
روبه روی مهدی یزدانی خرم، نویسنده رمان 
»سرخ وسفید« نشست و توضیحاتی را درباره 
سریالش و حواشی آن ارائه داد. محمدحسین 
مهدویان در بخشی از صحبت هایش در پاسخ 
به پرسشی مبنی بر اینکه آیا دوست داشتید 
شخصیت مالک را در »زخم کاری« همچون 
و  خبیثانه  رفتارهای  همان  با  بتمن  یک 
دوست داشتنی اش محبوب کنید؟ گفت: من 
دوست داشتم مالک را جذاب کنم. ما الان در 
جامعه ای زندگی می کنیم که خودخواهی و میل 
افسارگسیخته ای به رفاه بیشتر، خانه ای بزرگتر، 
پولدارشدن و... وجود دارد و آدم ها سر این 
موضوعات باهم رقابت های تلخی در جامعه دارند 
که نمی دانم آینده اش چه می شود. متاسفانه 
یک سوداگری جمعی اتفاق افتاده که آدم هایی 
مثل مالک را جذاب می کند؛ یعنی اینکه به این 
فکر می کنیم چطور می شود قدرت را به دست 
بیاوریم، بر همه نیروها غلبه کنیم، یک شبه 
پولدار شویم و در عین حال به همه چیز سیطره 
پیدا کنیم و توانمند باشیم که این به نظرم یک 
میل جذابی است که در  آدم ها وجود دارد و 
من اتفاقا روی همین میل آمدم و سوارشدم و 
می دانستم و حدس می زدم که تا قسمت هفتم 
»زخم کاری« که بساط خشونت پیش می آید، 
قطعا تماشاگر لذت می برد از اینکه مالک همه 
آدم ها را شکست می دهد. حتی پایان قسمت 
سوم این مجموعه هم به نظرم از آن پایان هایی 
است که تماشاگر در دلش می گوید »آخیش 
مالک بهترین کار را کرد« اما در نیمه دوم ورق 
برمی گردد، یعنی تماشاگری که با این شخصیت 
همراه شده و لذت برده می بیند که زیاده خواهی 

و طمع شخصیت را به گناه و فساد می کشد.
 یکی، 2 سریال دیگر هم می سازم

مهدویان در بخشی دیگری درباره اینکه وقتی 
به عنوان کارگردان سینما سراغ سریال سازی 
رفتید، آیا تفاوت ها را می دانستید یا در کار 
تجربه کردید؟ خاطرنشان کرد: من می توانستم 
چیزهایی را حدس بزنم اما اینکه در کار تجربه 
کردم، خیر؛ یعنی وقتی من سریال ساختم عمق 
ماجرا و تفاوتی که میان جهان سینما و سریال 
است را فهمیدم. به خصوص در سینمای خودمان 
که همانجا به بچه ها گفتم ممکن است بعداز 
»زخم کاری« یکی دو سریال دیگر هم بسازم 
و با توجه به قرارهایی که داشتم و قراردادهایی 
که بسته شد، این کار را خواهم کرد اما هیچوقت 
افق من و جایی که بخواهم در آن بمانم نیست، 
به دلیل اینکه قطعا آن لذتی را که باید ببرم از 

کار نمی برم.
 همیشه به اقتباس فکر می کردم

کارگردان »زحم کاری« همچنین درباره 
اینکه بعداز سال ها در حوزه کارگردانی ریسک 
بزرگی کرد و به سراغ اقتباس رفت، تصریح کرد: 
من همیشه به اقتباس فکر می کردم، یعنی 
برعکس اینکه خیلی ها به من می گفتند رفتن 
به این سمت خطر دارد اتفاقا من فکر می کنم 
اقتباس برعکس ریسک را پایین می آورد، چون 
یک اثر داستانی بخشی از راه را طی کرده، در 
ذهن مخاطب شکل گرفته، پخته شده و عرضه 
و نقد شده است، حالا می خواهیم آن را به یک 
اثر نمایشی تبدیل کنیم و می توانیم خیلی 
چیزها را تغییر بدهیم اما نقطه شروع، نقطه صفر 
نیست، در نتیجه اتفاقا به نظرم رفتن به سمت 
اقتباس در یک اثر نمایشی پرهزینه تر است. 
ما آثار نمایشی بسیار پرهزینه ای داشتیم و 
به نظرم رفتن به سمت اقتباس ریسک تولید اثر 

نمایشی را پایین می آورد. اساسا من به عنوان 
کارگردان معتقدم ۹۰ درصد سریال ها باید 

براساس اقتباس ساخته شود.
 تفاوت »زخم کاری« با اصل رمان

در بخشی دیگر از این گفت وگو به این موضوع 
که گفته می شود مهدویان تغییرات زیادی در 
رمان و حتی در بخش شخصیت های فرعی و 
جغرافیایی اش در زخم کاری داشته و به نوعی 
روند قسمت هایی از رمان را تغییر داده است 
اشاره شد. مهدویان در پاسخ به اینکه برای 
کارتان چه توجیهی داشتید؟ آیا شما به خاطر 
سریال ناچار بودید قصه را گسترده کنید؟ بیان 
کرد: اولین و مهمترین دلیلم این بود که وقتی 
می خواهم اثری را بسازم باید بتوانم آن را مال 
خودم کنم و توقع اینکه بتوانیم به یک اثر وفادار 
باشیم به نظرم توقع بیهوده ای است. من فکر 
می کنم این مساله ای است که هر فیلمسازی در 
قدم اول باید با صاحب معنوی اثر گفت وگویی 
کند و باهم به نتیجه برسند، به دلیل اینکه شما 
به محض خلق درام ممکن است دیگر جنبه های 
ادبی، توصیفی و خیلی جنبه های دیگری که 
اهمیت دارند دیگر در یک اثر نمایشی کارایی 
نداشته باشد و ناچار شوید متناسب با مدیومی 
 که کار می کنید آن را تغییر بدهید. در مورد رمان 
»زخم کاری« هم به نظرم خیلی صادق بود، البته 
یک ویژگی مهم و بزرگ وجود داشت و آن هم 
این است که کار درواقع عقبه دراماتیک داشت، 
چیزی که مرا در زمان کوتاه به این نتیجه رساند 
تا »زخم کاری« را کار کنم. اتفاقا عقبه مکبث 
بود و اصولا پلات های شکسپیر پلات های قابل 
اعتنایی در همه زمان ها هستند. حالا اینکه 
چطور آن را به روز کنیم و کاراکترهای جدید 
وارد کنیم تا جذاب شوند می توانیم از یک نقطه 

طراحی، شروع کنیم.


